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Vážení členové Sdružení 
místních samospráv ČR, 
mílí přátelé a kolegové,

po dvou letech se opět setkáváme na nej-
vyšší úrovni, na Republikovém shromáž-
dění SMS ČR, které je tentokráte volební 
pro celé předsednictvo. Před dvěma lety 
ve Víru jsem byl zvolen předsedou našeho 
sdružení a ocitl se tak doslova ve „víru váš-
ní“, v nichž se ocitalo předsednictvo sdru-
žení s ne zcela standardními vztahy uvnitř. 
Díky pochopení kolegů se situace velmi 
rychle stabilizovala jak po stránce finanční, 
organizační, tak i personální. Chtěl bych 
všem kolegům v předsednictvu i dozor-
čí radě poděkovat, jak rychle a s širo-
kým záběrem jsme začali pracovat děl-
ným způsobem. 

Při svém kandidátském projevu v září 2015 
jsem slíbil, že SMS ČR především stabi-
lizuji, že se organizace zaměří na dohled 
návrhů nové legislativy s dopadem na sa-
mosprávy, že vytvoříme pro obce jednodu-
chý informační systém a že mým hlavním 
úkolem bude otevírat dveře. Zpětnou vaz-
bou, kterou mi poskytujete, jsem seznal, 
že vnímáte SMS ČR jako organizaci stabi-
lizovanou, ale i dobře rozvíjenou. Podařilo 
se nám obnovit činnost pracovních skupin, 
které se věnují financování, životnímu pro-
středí a zemědělství, strategickému rozvoji 
samospráv, veřejné správě, školství a kul-
tuře a sociálním otázkám. 

I díky právě činnosti pracovních skupin, za 
kterou všem členům patří rovněž velký dík, 
se nám podařilo dosáhnout řady změn při 
tvorbě nové legislativy. Nemohu zmínit ty 
drobné dílčí změny, uvedu jen tři zásadní. 

1) Návrh změny rozpočtového určení 
daní (RUD) byl vytvořen na půdě SMS ČR 
a díky Zastupitelstvu Libereckého kraje (ale 
i Pardubického kraje) a hejtmanu Martinu 
Půtovi (a Martinu Netolickému) se napodru-
hé podařilo prosadit návrat DPH ve sdílení 
s obcemi na stejnou úroveň jako tomu bylo 
u jiných sdílených daní v dřívějším období. 

Úvodník

/smscr.cz

VI. Republikové 
shromáždění SMS 
ČR je volební
Kam, jak a hlavně s kým v čele bude 
dál směřovat Sdružení místních sa-
mospráv ĆR rozhodne volební re-
publikové shromáždění, které se 
chystá 20. září na půdě Senátu na 
Valdštejnském náměstí v Praze. Za-
čátek je plánovaný na 8.30 hodin, 
shromáždění potrvá do 15.30. Mož-
nost volit mají všichni členové sdru-
žení. Záštitu shromáždění převzal na 
agrosalonu Země živitelka předseda 
Senátu Milan Štěch, který se zaháje-
ní zúčastní.

Díky prosazení této novely v Parlamentu 
ČR napříč politickým spektrem obce od 
1.1.2018 mohou počítat s příjmem o 9 mili-
ard vyšším než v letošním roce. Tento zásad-
ní úspěch se projeví v pokladně každé obce. 

2) Ve spolupráci s Českým telekomunikač-
ním úřadem (ČTÚ) se nám podařilo pro-
sadit úpravu a ochranu pobočkové sítě 
pošt v obcích. Vyhláškou č. 203/2016 Sb. 
bylo stanoveno – zjednodušeně řečeno, 
že v místě, kde k 1.7.2016 Česká pošta 
zřizuje pobočku, je její povinnost ji udržet. 
Vydání této vyhlášky bylo velkým úspěchem 
SMS ČR, protože přesně tyto garance od 
právního řádu jsme žádali. Díky této úpravě 
se tak obce neocitají v jednání s Českou 
poštou pod tlakem zrušení pobočky anebo 
převzetí v rámci programu Pošta partner, 
ale mohou ji přebírat, pokud to pokládají za 
užitečné pro občany své obce. 

3) EET – jen díky tlaku SMS ČR došlo prak-
ticky k zdvojnásobení limitu na 300 tis. 
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Kč, do kterého mohou spolky provozovat 
jinou výdělečnou činnost, aniž by musely 
podléhat EET. Původní limit 175 tis. Kč 
byl zcela nedostačující. I tento limit nepo-
kládáme za konečný a dále budeme usilo-
vat o jeho další úpravu. 

To jsou jen tři hlavní úspěchy SMS ČR, kte-
ré se pozitivně dotýkají takřka každé obce 
a v nichž by bez SMS ČR jednotlivé obce 
byly jen stěží úspěšné. A proto nejen díky 
těmto úspěchům, ale i jiné mravenčí práci, 
jež není tolik vidět, SMS ČR prokazuje své 
nezastupitelné místo při obraně práv samo-
správ. Kolegové mne požádali, abych ve 
své práci dál pokračoval. Mé rozhodování 
nebylo snadné, protože povinnosti spoje-
né s evropským mandátem jsou poměrně 
rozsáhlé. S nelehkým rozhodnutím jsem 
nakonec vyslovil souhlas, protože spatřuji 
v činnosti SMS a jeho dalším rozvoji sku-
tečně hluboký smysl pro všechny členy 
SMS ČR, pro samosprávu jako takovou. 

Pro další období bych rád vytyčil nové 
tři priority. SMS ČR musí být velmi aktivní 
v jednání se státními orgány, prosadit co 
nejvíce požadavků, které budou vycházet 
z činnosti našich pracovních skupin. Záro-
veň musíme ovšem dokázat i před státem 
více strážit ten prostor samospráv, do 
něhož stát vstupovat nemůže, ono hájem-
ství, které samosprávám svěřuje Ústava. 
SMS ČR proto bude pomáhat v právním 
zastoupení, s úhradou nákladů právních 
služeb, ve sporech, v nichž právě obce 
stráží toto své hájemství tak, aby došlo 
k určení hranic tohoto prostoru svobodné 
samosprávy, do něhož stát jen tak vstupo-
vat nemůže. 

Dotvoření informačního systému pro 
obce, v němž budou informace ke kata-
strálnímu území každé obce, vrstvy řady 

dalších potřebných zdrojů (ochraně půdy, 
krajiny, vod, památek, sociální – komerční 
nájmy, vyloučené lokality, dotační zdroje, 
ekonomické informační zdroje pro řízení 
obce atd.). V tvorbě tohoto informačního 
systému jsme zásadně pokročili a bude 
dokončen v příštím roce. 

Úprava kompetencí směrem k samo-
správám a vnitřní skladba RUD před-
stavují velkou výzvu na následující čtyři 
roky. Je zřejmé, že pouze s převodem 
nových kompetencí na obce bude opod-
statněno další navyšování RUD. Nemůže-
me se však zcela ztotožnit ani se skladbou 
kritérií, na jejichž základě se sdílené daně 
mezi obce a města rozdělují. Podle mého 
přesvědčení váha přepočítacích kritérií 
ve prospěch čtyř největších měst je příliš 
velká a do systému je vhodné také zařadit 
kritérium nové – počet seniorů nad 65 let, 
kteří v obci žijí. 

Výsledkem následujícího čtyřletého ob-
dobí činnosti předsednictva by měla být 
jasná strategická vize postavení obce 
v ČR v 21. století. Jsem přesvědčen, že 
jsme připraveni obhájit smysl a postavení 
obcí v naší zemi, jejich role dále rozvíjet 
a posilovat a stále být pro občany srovna-
telně dobrým místem pro život jako velké 
aglomerace, dokonce v lecčems i lepším. 
Proto venkov a život v regionech nesmí 
zaostávat, i na venkově se musí každý jed-
noduše připojit k vysokorychlostnímu in-
ternetu, i na venkov se musí každý jedno-
duše dostat buď svým autem či veřejnou 
dopravou, i na venkově musíme udržet 
kvalitní školství, dostupnou základní zdra-
votní a sociální péči. I na venkově musí 
kvést služby a kultura, ale být i mnohé na-
víc. Na venkově musí mít každý bližší po-
cit, že člověk dokáže žít v lepším souladu 
s krajinou. 

Před dvěma lety jsem vám slíbil, že „SMS 
ČR má být stranicky neutrální, ale s jas-
nými názory na otázky veřejné správy, 
tzn. politicky aktivní. Tato organizace má 
být dynamická, akční, flexibilní a nebyro-
kratickou organizací s dobrým přístupem 
ke všem orgánům centrální veřejné sprá-
vy.“ Na tomto slibu nehodlám nic měnit ani 
v následujících letech. Naše organizace 
nebude prodlouženou rukou žádné politic-
ké síly, ale bude držet pevné názory, zejm. 
že samospráva není prázdný pojem, ale 
zřejmý prostor, kde stát má pomáhat, ale 
nemůže přikazovat, že žít v obcích a měs-
tech, v regionech a ne v bezduchých aglo-
meracích není zpozdilé, ale naopak velkou 
výhodou. 

Budu se těšit na spolupráci s každým z vás, 
kdo se na těchto výzvách chcete podílet. 

Na samotný závěr chci poděkovat také ta-
jemníku sdružení Tomáši Chmelovi, všem 
právníkům, stážistům, Editě Nezvalové, 
Ondřeji Štachovi a dalším pracovníkům 
našeho sdružení za činnost ve prospěch 
SMS ČR a také, že při svém značném na-
sazení dokáží napravovat chyby, kterých se 
tu a tam dopouštím. 

Děkuji vám všem.  
Stanislav Polčák, 
předseda SMS ČR

SMS ČR v Olomouckém 
kraji pořádá seminář 
o odpadech

Seminář s názvem Odpadové hospodář-
ství obcí – jak dál? pořádá v obci Rapotín 
v Olomouckém kraji krajské Sdružení 
místních samospráv. Seminář se usku-
teční ve čtvrtek 12. října a je určen pro 
zástupce obcí i aktivní veřejnost. A před-
běžný program?
Oběhové hospodářství z pohledu MŽP, 
SUEZ Využití zdrojů a.s., SAKO Brno a.s.

• Inovace v odpadovém hospodářství
• Možnosti měst a obcí při hledání 

řešení pro nakládání s komunálními 
odpady po roce 2024

• Operační program životního prostředí
• Příklady dobré praxe (příklady obcí 

s nízkou produkcí odpadů)
• Cirkulární ekonomika

Události

V doprovodném programu navštíví účast-
níci v Rapotíně centrální sběrný dvůr i bi-
oplynovou stanici.  V případě zájmu sdílet 
své zkušenosti jako prezentující je možné 
kontaktovat Mgr. Lenku Zindulkovou, ko-
ordinátorku programu semináře: lenka.
zindulkova@rapotin.cz, 
tel.: 724 747 527.

Národní konference 
Venkov 2017 v Dříteči 
v Pardubickém kraji

Devátý ročník Národní konference Venkov 
se uskuteční ve dnech 1. – 3. listopadu 
v  Pardubickém kraji. Konkrétně v kongre-
sovém centru v Dříteči. Oznámili to hlavní 
pořadatelé celorepublikového setkání, 
jimiž jsou Spolek pro obnovu venkova 
ČR, Celostátní síť pro venkov a další part-
neři. Bližší informace budou zveřejněny 

v nejbližších týdnech na webových 
stránkách Spolku pro obnovu venkova 
ČR, webových stránkách konference. 
O dalších podrobnostech budou zájemci 
informováni rovněž prostřednictvím násle-
dujících cirkulářů.

Jak zajistit dostupnost 
služeb a kvalitní infra-
strukturu pro obyvatele 
menších sídel?

Zástupci sdružení Nela Brožková a Lu-
děk Beneš se 6. září zúčastnili konfe-
rence v anglickém Bristolu. Získali in-
formace o mnoha různých projektech 
podporujících prosperitu venkova a sami 
také prezentovali aktivity SMS ČR. A ne-
zůstalo se pouze u slov. Výprava vyrazila 
do terénu a podívala se na komunitní ob-
chod a kino, provozované místním spo-
lečenstvím.
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Téma

Na opravy obecních silnic chybí 
peníze. SMS ČR je pomáhá 
starostům vybojovat
Více než tři desítky starostů protestovaly v srpnu na tzv. letním happeningu 
před budovou ministerstva financí.

Ze státního rozpočtu chtějí alespoň 200 
milionů korun na obnovu místních komu-
nikací, které dostávali v minulých letech. 
Letní happening uspořádalo Sdružení 
místních samospráv ČR poté, co vyšlo na-
jevo, že ministerstvo financí vůbec poprvé 
nepočítá s dotačním programem na opravy 
silnic, které mají ve správě malé obce.

Na happening přivezli starostové fotografie 
silnic ze svých obcí, aby tak ilustrovali váž-
nost situace. „Infrastruktura malých obcí, ať 
už kanalizace, či místní komunikace, je ně-
kolik desítek let podfinancovaná a na řadě 
míst je v dezolátním stavu. Chceme, aby na 
tuto oblast bylo vyčleněno minimálně 200 
milionů korun jako v minulých letech,“ uvedl 
předseda SMS ČR Stanislav Polčák.

Úřad ministerstva se v médiích vyjádřil, že 
zatím nebylo o ničem rozhodnuto a priorita-
mi rozpočtu na rok 2018 se bude zabývat 
vláda. Obavy obcí vznikly po jednání minist-
ryně pro místní rozvoj Karly Šlechtové s mi-
nistrem financí Ivanem Pilným na začátku 
srpna. MMR podle ní chtělo 4,3 miliardy 
korun navíc mimo jiné právě na rekonstrukci 
místních komunikací v malých obcích, ale 
nic od resortu financí nedostalo.

Zástupci ministerstva financí argumentují 
novelou zákona o rozpočtovém určení daní 
s tím, že od 1. ledna 2018 budou posíleny 
rozpočty obcí o 8,5 miliardy korun. „I tyto 

zornění o hrozbě zastavení financování ob-
novy místních komunikací MF reagovalo, 
že MMR může vnitřně přesunout prostřed-
ky na dotační titul z libovolných kapitol. 
Škrt je však značný,“ uvedl tajemník SMS 
ČR Tomáš Chmela s tím, že další jednání 
pokračují v září, kdy se předseda Polčák 
setká s ministryní Karlou Šlechtovou i mini-
strem Ivanem Pilným. „Zůstáváme optimisty 
a věříme, že částku v řádech stovek milio-
nů korun na rok 2018 formou dotace obce 
přece jen dostanou,“ řekl Tomáš Chmela.

Od roku 2019 by starostové chtěli prosadit 
nový model financování oprav infrastruktu-
ry v malých obcích. „SMS ČR navázalo na 
debatu otevřenou již při jednání, které vedl 
místopředseda Jan Sedláček s bývalým mi-
nistrem financí Andrejem Babišem ohledně 
zřízení Národního fondu obnovy venkova,“ 
řekl Tomáš Chmela. „Tento fond navrhuje-
me dlouhodobě jako dotační program MF, 
který by podle pracovního návrhu cílil na nej-
menší obce do 500 obyvatel. Byl by určen 
právě pro případy, kdy příjmy malé obce 
z RUD logicky nemohou pokrýt investice, 
jež jim nařizuje zejména stát legislativní for-
mou – například most na místní komunikaci, 
který zpřístupňuje domy občanů, památko-
vě chráněný objekt, který musí být rekon-
struován podle všech požadavků státní pa-
mátkové péče, obnova či výstavba čistírny 
odpadních vod, atd.,“ dodal tajemník.

Sdružení navíc spustilo velký terénní prů-
zkum a během následujících měsíců zma-
puje stav místních komunikací v obcích do 
250 obyvatel.

prostředky lze samozřejmě využít na budo-
vání, opravy a údržbu obecní infrastruktu-
ry,“ uvedl Filip Běhal z tiskového oddělení 
ministerstva financí.

Toto navýšení podle starostů ale pokryje jen 
běžnou údržbu a nebude stačit na sanaci 
havarijních stavů. Zástupci SMS ČR proto 
začali o situaci jednat s ministerstvem finan-
cí i ministerstvem pro místní rozvoj.

S náměstkem ministra financí Petrem 
Pavelkem se sešel předseda sdružení 
Stanislav Polčák 18. srpna. „Na jeho upo-

Předseda SMS ČR Stanislav 
Polčák v polovině srpna na-
vázal na happening na pod-
poru obnovy místních komu-
nikací a zúčastnil se jednání 
s týmem připravujícím návrh 
státního rozpočtu na rok 
2018 vedeného náměstkem 
ministra financí Pavelkem. 
Zdůraznil nutnost ponechat 
a posílit prostředky na ob-
novu místních komunikací 
na venkově. Pro tento účel 
nepostačuje jen navýšení 
RUD, ale především cílené 
dotační prostředky!
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Téma

Ministerstvo financí nehodlá podpořit 
opravy místních komunikací.
SMS ČR reagovalo happeningem  
i mapováním aktuálního stavu cest
Infrastruktura malých obcí je podle SMS ČR několik desítek let podfinancovaná. 
Dluh u místních komunikací dosahuje řádově miliardy korun a ministerstvo financí 
tentokrát s penězi na jejich opravu vůbec nepočítá. Obavy obcí zesílily po jednáních 
ministryně pro místní rozvoj Karly Šlechtové s ministrem financí Ivanem Pilným na začátku 
srpna. MMR podle ní chtělo 4,3 miliardy Kč navíc mimo jiné právě na rekonstrukci místních 
komunikací v malých obcích, ale nic od resortu financí nedostalo. Co to bude znamenat 
pro malé obce? A jak se k tomu staví SMS ČR?

Ministerstvo financí nehodlá podpořit 
opravy místních komunikací. Mimo 
jiné argumentovalo i navýšením RUD. 
Co na to říkáte?
Navýšení RUD na rozdíl od přímo míře-
ných jednorázových financí na opravu 
komunikací nedovolí zejména malým ob-
cím realizovat v jedné sezóně nákladněj-
ší projekty na rozsáhlejší opravy celého 
povrchu místních komunikací. Finance 
z vlastního rozpočtu investované s ča-
sovým odstupem umožní obcím kromě 
pokrytí běžné údržby navíc pouze dočas-
ně „hasit“ nejpalčivější potíže. Navýšení 
RUD se totiž odhaduje u malých obcí 
v řádech statisíců korun. Obnovy míst-
ních komunikací přitom vyžadují v každé 
z malých obcí investici v řádech jednotek 
až desítek milionů korun.

Pokud ministerstvo financí skutečně 
rozhodne, že vesnicím na opravu sil-
nic nižších tříd nepřispěje, co to bude 
pro obce znamenat?
Obce budou muset veškeré výdaje na 
opravu místních komunikací čerpat 
z vlastního rozpočtu, což v praxi zna-
mená v lepším případě stagnaci nepříliš 
dobrého stavu komunikací. V horším pří-
padě se dokonce průměrný stav komu-
nikací ve většině (především populačně 
malých) obcí ještě zhorší a ty tak budou 
netrpělivě vyhlížet jakékoli výzvy, do nichž 
bude možné alespoň okrajově nějakou tu 
opravu zahrnout. Jediným zdrojem dota-
cí tak mohou v roce 2018 zůstat krajské 
programy obnovy venkova. Ty však mají 
alokován jen zlomek potřebných financí 
a některé kraje podporu obnovy místních 
komunikací ve svých dotačních schéma-
tech neobsahují vůbec.

Starostové na začátku srpna reago-
vali protestem před ministerstvem 
financí, kde vyjádřili své obavy. Jaký 
byl efekt této demonstrace?
Ministerstvo financí tento happening 
jakožto problematiku žalostného stavu 

místních komunikací samozřejmě vnímá. 
Ministryně pro místní rozvoj jej navíc po-
važuje za oporu při prosazování vyššího 
příspěvku pro svůj rezort na rok 2018. 
Pan předseda Stanislav Polčák se v této 
záležitosti setkal zatím s náměstkem mi-
nistra financí Pavelkem. Jednal nejen 
o nutnosti posílit prostředky státního 
rozpočtu na obnovu místních komunika-
cí, ale také opětovně vyzval ministerstvo 
k vytvoření Národního programu obnovy 
venkova, který dotačními intervencemi 
řešil akutní investiční dluh veřejné infra-
struktury v malých obcích.

SMS nyní připravuje ve spolupráci 
s MMR projekt mapování stavu míst-
ních komunikací. Můžete vysvětlit, 
o co v tomto projektu jde a co je jeho 
cílem?
Cílem projektu je posbírat v terénu ma-
ximum efektivně využitelných primárních 
dat, která jsou v mnoha případech v celo-
národním měřítku naprosto ojedinělá. Na 
základě těchto prostorově lokalizovaných 

dat bude založena online platforma do-
plněná o ověřené katastrální údaje. Tato 
platforma nebude nabízet jen hodnocení 
stavu (nejen místních komunikací, ale 
i pro chod obce důležitých nemovitostí) 
ke konkrétnímu datu, ale bude nadále 
„žít“ díky pravidelným aktualizacím. Vý-
sledný produkt bude schopen konkuro-
vat jakémukoli srovnatelnému komerční-
mu projektu.

Jsou komunikace skutečně v tak 
havarijním stavu, že je tento projekt 
nutný?
Stav místních komunikací trápí nejedno-
ho starostu různě velkých obcí a dotační 
tituly jako by se místním komunikacích 
snažily spíše vyhýbat. Špatný stav míst-
ních komunikací je v mnoha obcích po-
tvrzen pravidelným propíráním v době 
voleb. Na druhé straně máme v České 
republice velký počet populačně malých 
obcí, z jejichž rozpočtu financování vý-
znamnějších oprav místních komunikací 
prostě a jednoduše není možné. Finanč-
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ně méně náročné metody, mezi které 
patří například záplatování, pak v případě 
tužší zimy místním komunikacím v dlou-
hodobém hledisku spíše uškodí.

Kolik lidí se na tom bude podílet a jak 
jste je vybírali?
Do akce pošleme přibližně dvacítku te-
rénních pracovníků. Vždy všechny obce 
kraje má na starosti buď dvojice, nebo 
v případě menšího počtu obcí v daném 
kraji jednotlivec. Pracovníci budou mít 
s sebou mobilní zařízení vybavené GPS 
a internetovým připojením. Výběr (pra-
covním názvem) „mapovačů“ se uskuteč-
nil mj. na základě jejich znalosti daného 
kraje, kdy právě znalost prostředí může 
přispět k efektivitě a přesnosti výzkumu.

Tito „mapovači“ tedy brzy vyrazí do 
terénu a budou komunikace podrob-
ně sledovat? Co bude jejich úkolem?
Terénní pracovníci budou s pomocí GPS 
lokalizace schopní téměř přesně vymezit 
takový úsek komunikace, po jehož celé 
délce nedojde ke změně stavu komuni-
kace. Tomuto homogennímu úseku vždy 
udělí známku od 1 do 5 podobně jako 
ve škole. Udělená známka bude záviset 
vždy na velikosti prohlubní či hrbolů, pří-
tomnosti výmolů různé velikosti a četnosti 
a zohledněny mj. budou také vyjeté kole-
je, typ povrchu nebo nebezpečné zákry-
ty kanálů vystupující nad úroveň vozovky 
či propadající se pod úroveň vozovky.

Jaká je vůbec historie místních komu-
nikací ČR? 
Síť místních komunikací se kontinuálně 
vyvíjela celé minulé století. Stále více 

ulic se mohlo pochlubit různě kvalitním 
asfaltovým povrchem, který ale v zim-
ních obdobích často neúspěšně soupeřil 
s vlivy počasí. Ve zbytku roku bylo také 
často možné potkat celé ulice rozkopané 
zejména kvůli technické infrastruktuře. 
Dlouhé úzké záplaty a nepříliš precizně 
řešené zákryty kanálů kvalitě místních 
komunikací nepomohly, ba naopak. 
Z důvodu malého objemu financí na je-
jich opravy dlouhodobě celkem do miliar-
dových hodnot roste dluh obecní doprav-
ní infrastruktury.

Odkdy jsou v majetku obcí a jakou za 
ně obce nesou odpovědnost?
Místní komunikace v současném rozsahu 
dle zákona č. 13/1997 Sb., o pozem-
ních komunikacích, vlastní a spravují 
obce v rámci tzv. „samostatné působ-
nosti“, čímž se mj. zavazují využívat míst-
ní komunikace účelně a hospodárně. 
Dle zákona musí být místní komunikace 
chráněna před zničením či poškozením. 
Vlastník místní komunikace také zodpo-
vídá za škody způsobené závadou na 
místní komunikaci, pokud neprokáže ne-
schopnost závadu odstranit nebo zmír-
nit, popř. předepsaným způsobem na ni 
alespoň neupozorní. Na obcích tedy leží 
velká zodpovědnost, kterou ale neprová-
zí adekvátní finanční zdroje na obnovu.

Jaké jsou dotační možnosti na jejich 
opravy?
V sedmiletém programovém období 
(2014-2020) bohužel žádné prostředky 
v rámci Integrovaného regionálního ope-
račního programu na opravy místních ko-
munikací vyhrazeny nejsou. Ze státního 

rozpočtu mohou na základě podprogra-
mu ministerstva pro místní rozvoj „Pod-
pora obnovy a rozvoje venkova v roce 
2017“ obce žádat v rámci dotačního ti-
tulu č. 5 zaměřeného na podporu obno-
vy místních komunikací. Celkový objem 
alokovaných peněz je v současnosti cca 
300 milionů korun, celorepublikový dluh 
u místních komunikací se však pohybuje 
v řádu miliard korun. Jakousi následo-
váníhodnou vlaštovkou jsou pak dotace 
z POV některých krajů, jež na obnovu 
místních komunikací rovněž směřují.

Nemohou si opravy hradit obce 
z vlastních rozpočtů?
Pro sídelní strukturu České republiky je 
typická její obrovská rozdrobenost. V pa-
desátých letech existovalo v ČR více než 
11 tisíc obcí, dnes jich je „pouze“ něco 
málo přes 6250, což je ale v evropském 
měřítku stále výrazně nadprůměrné čís-
lo. Téměř 5000 z nich navíc nemá ani 
tisíc obyvatel. Vzhledem k nastavení 
rozpočtového určení daní každé takové 
obce jsou rozpočty pro významnější fi-
nancování opravy místních komunikací 
příliš malé. Financování oprav místních 
komunikací z vlastního rozpočtu obce 
také naráží na problém efektivní alokace 
finančních prostředků. Obec je nucena 
každoročně investovat menší částku do 
provizorních oprav relativně dlouhých 
úseků. Pokud je navíc součástí místní ko-
munikace most v havarijním stavu, může 
jen jeho oprava přijít až na 80 procent 
ročního rozpočtu obce.

svahu. Některé se vyboulily kvůli spodním 
vodám. Jedna komunikace je již nyní prak-
ticky nesjízdná pro množství hlubokých 
děr. Problémem jsou i zanesené propust-
ky, kterých máme také řadu. Jeden z mos-
tů přes Mohelku je omezen dvěma tunami 
a je ve velmi špatném stavu 7. Zadali jsme 
projekt na nový most, jehož stavba přijde 
na 3 miliony 300 tisíc korun. Další most má 
špatný stav 5, most přes železnici špatný 
stav 5 a velmi špatná nosná konstrukce 6. 
Na druhém mostě probíhá v současnosti 
mostní prohlídka, ani jeho stav není dobrý. 
Lávky se snažíme udržovat. Značné finanč-
ní částky nás stojí nové dřevěné mostovky 
a jejich opravy. Nemluvím ani o nátěrech.

Jak velkým problémem pro Sychrov je 
to, že ministerstvo financí letos nepod-
poří opravy místních komunikací?
Je to jednoduché. Až budeme muset mos-
ty na základě mostních prohlídek z hava-
rijních důvodů uzavřít, budou je občané, 

Problémy s opravami místních komuni-
kací má například Sychrov v Liberec-
kém kraji. Obec sice s malým počtem 
obyvatel, avšak atraktivní pro chataře 
a turisty. Víska má navíc kromě míst-
ních komunikací také lávky a mosty. 
Téměř všechny ve špatném stavu. Co 
bude pro Sychrov absence finanční in-
jekce znamenat, vysvětluje starostka 
Jaroslava Kvapilová.

Kolik kilometrů komunikací, mostů 
a lávek má Sychrov ve svém majetku 
a v jakém stavu se v současné době 
nacházejí?
Sychrov má v majetku kromě 16 kilome-
trů místních komunikací tři lávky pro pěší 
– jedna vede přes železnici a dvě přes 
říčku Mohelku, dále pět mostů, dva přes 
železnici a tři přes Mohelku. Téměř všech-
ny komunikace jsou záplatované, v jiných 
místech prorůstá tráva, jsou úseky, kde se 
komunikace propadá a pomalu ujíždí ze 

Pokud bude vůle, peníze se najdou,
míní starostka Sychrova Jaroslava Kvapilová

Tři otázky pro 

chataři a turisté nuceni složitě objíždět, 
aby se dostali ke svým nemovitostem atd. 
Naší obcí prochází i řada turistických tras, 
projíždí zde množství cykloturistů, lákadlem 
je zámek Sychrov, který patří do našeho 
katastru. Problém nastane i s odpady, ze-
mědělskou technikou a záchrannými slož-
kami. Ve výsledku budou občané nespo-
kojeni. Ale obec není schopná ze svého 
rozpočtu všechno financovat. 

Účastnili se zástupci vaší obce demon-
strace v Praze, která měla na problém 
upozornit? Jaký efekt od této akce 
a dalších iniciativ SMS ČR v tomto smě-
ru očekáváte?
Ano, účastnila jsem se a doufám, že minis-
terstvo svůj názor přehodnotí. Protože tyto 
komunikace jsou potřebné pro všechny, 
jak jsem výše uvedla. Jsem přesvědčena 
o tom, že pokud bude vůle, peníze se na-
jdou.
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Téma

SMS ČR spustilo velký projekt 
mapování infrastruktury v malých
obcích. Ministerstvo financí totiž 
nepočítá s penězi na opravy
Zejména stav veřejné infrastruktury bude zajímat terénní pracovníky, kteří se z pověření 
a důvěrou SMS ČR v následujících dnech, týdnech a měsících osobně vydají do malých 
obcí s počtem obyvatel do 250. Na území celé ČR zmapují stav místních komunikací, 
ale také sportovišť, škol, školek, hasičských zbrojnic a dalších důležitých míst 
pro obyvatele venkova. Proč?

Ministerstvo financí nechce přispět na 
zanedbanou infrastrukturu
Návrh státního rozpočtu na příští rok nepo-
čítá s podporou především menších obcí 
u oprav do místních komunikací či sportovišť 
ve vlastnictví obcí. SMS ČR pokládá takový 
návrh za nepřijatelný, protože v něm nezbý-
vají prostředky právě na zanedbanou veřej-
nou infrastrukturu menších obcí. Jejich vlast-
ní rozpočtové možnosti přitom jednoznačně 
nemohou stačit na nezbytné opravy a celko-
vý dluh proto bude dále narůstat. „Tyto obce 
mají málo obyvatel, tudíž malé daňové příjmy 
a infrastrukturu či rozlohu katastrálního území 
běžně srovnatelnou s menším městečkem. 
Nemůžeme proto souhlasit, aby podpora 
na obnovu desítek let kumulovaného dluhu 
na veřejné infrastruktuře byla z roku na rok 
zcela zastavena,“ uvádí v dopise starostům 
předseda sdružení Stanislav Polčák. Podle 
něj je třeba naopak plánovat víceleté finan-
cování obnovy majetku menších obcí. „Chci 
tímto zásadně odlišit situaci menších obcí od 
měst, která mohou v rámci volebního období 
plánovat opravy ze svých významně větších 
rozpočtů,“ řekl.

Výsledky mapování pomohou 
při vyjednávání o státním roz-
počtu
Sdružení místních samospráv 
proto připravilo projekty „mapo-
vání dluhu na veřejné infrastruk-
tuře“ a „analytický geoinformační 
systém SMS ČR“, které mají 
sloužit jako podklad pro vyjedná-
vání s ministerstvem financí právě 
při tvorbě státního rozpočtu. „Na 
tyto projekty jsme získali podporu 
od ministerstva pro místní rozvoj. 
Naším cílem je nyní zmapovat 
stav veřejné infrastruktury u obcí 
do 250 obyvatel, což pro letoš-
ní rok znamená vyjet do celkem 
1925 obcí,“ vysvětlil Stanislav 
Polčák s tím, že v příštím roce 
začne mapování u obcí od 251 
do 3000 obyvatel, kterých je cel-
kem 3872. „Hodláme shromáždit 
dostatek informací pro přípravu 
argumentace o obnově veřejné 
infrastruktury zejména na venko-

vě ve vyjednáváních s ministerstvem financí 
v příštím roce,“ dodal. 

Starostové by nyníměli vyplnit dotazník
Obce obdržely z centrální e-mailové adresy 
SMS ČR jednoduchý dotazník, jehož vypl-

něním mohou starostové terénním pracov-
níkům výrazně usnadnit tvorbu podkladů 
pro MMR a databázi SMS ČR. Předseda 
Stanislav Polčák osobně dopisem staros-
ty požádal o vyplnění, které by jim nemělo 
zabrat více než 15 minut času. „Je to sku-
tečně velmi důležité pro získání zásadních 
podkladů pro jednání s ministerstvem 
financí ohledně podpory ve státním roz-
počtu právě ve prospěch znevýhodněných 
malých obcí do 3000 obyvatel,“ zdůraznil 
předseda. „Obce, které dotazník vyplní do 
20. 9. navíc získají zvýhodněný přístup do 
unikátní databáze s vazbou na jejich katas-
trální území. Naší snahou je vytvořit ucele-
nou databázi, která bude přístupná obcím 
a zásadně napomáhat se získáváním rele-
vantních informací z jejich území a veřejné 
správy,“ vysvětlil.

Od září vyjede do obcí přes 20 terén-
ních pracovníků
Jednotlivé obce začnou od září navštěvo-
vat terénní pracovníci, kteří přímo na místě 
zmapují stav infrastruktury území, jenž za-
znamenají do připravených map. Starosto-
vé budou na jejich návštěvu předem upo-
zorněni prostřednictvím telefonátu, který 
mohou očekávat od krajských manažerů. 
Budou-li chtít na mapování v terénu spolu-
pracovat, záleží na jejich rozhodnutí.

SMS ČR mapuje infrastrukturu v malých obcích přímo na místě

Malé obce do 250 obyvatel zažívají v těchto dnech velký průzkum. Pro potřeby vyjed-
nání vyšší dotační podpory venkova budeme mapovat stav místních komunikací a další 
infrastruktury. Ve středu 6. září se školili průzkumníci, kteří v následujících měsících 
situaci zmapují přímo na místě.
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Pověřenec ochrany osobních údajů:
vnitro zveřejnilo novou metodiku 
V rámci přípravy na vstup Obecného nařízení o ochraně osobních údajů v účinnost uveřejnilo 
ministerstvo vnitra metodiku k obsazování pozice pověřence pro ochranu osobních údajů.  
Nařízení vchází v platnost 25. května příštího roku a dokument má usnadnit místním 
samosprávám připravit se na splnění této povinnosti.

ní předpisy, informační technologie a bez-
pečnost dat. Žádné formální požadavky na 
vzdělání ale předepsány nejsou. Je možné 
mít i více než jednoho pověřence. Pověřen-
ce je navíc možné sdílet s jinými obcemi. 
Ministerstvo vnitra se nicméně domnívá, že 
zpravidla nebude realizovatelné, aby jedna 
fyzická osoba efektivně vykonávala funkci 
pověřence pro více než 10 obcí. Je nutné, 
aby byly povinnosti vykonávány řádně pro 
všechny spolupracující obce. Podle toho je 
potřeba nastavit fungování a sdílení osoby 
pověřence. Sdílení pověřence je možné 
toliko na základě samostatných smluv 
s každou obcí, popř. uzavřením (koor-
dinační) smlouvy o spolupráci s jinou 
obcí, která zajistí pověřence. Není potřeba 
souhlasu krajského úřadu. Další formou 
spolupráce je uzavření smlouvy o vy-
tvoření dobrovolného svazku obcí. Není 
nutné, aby členské obce uzavíraly každá in-
dividuální smlouvu o poskytování služeb po-
věřence s tímto svazkem. Předmět činnost 
svazku, spočívající v zajištění činnosti pově-
řence pro členské obce, musí být uveden 
ve stanovách, které jsou přílohou smlouvy 
o vytvoření svazku.

Pověřence je možné zaměstnat jednak 
v pracovním poměru v rámci zařazení do 
obecního úřadu jako úředníka. Obsaze-
ní musí probíhat v souladu se zákonem č. 
312/2002 Sb., o úřednících územních 
samosprávních celků. Rozsah pracovního 

závazku je zcela na uvážení obce. Je žádou-
cí, aby pověřenec byl organizačně oddě-
len a přímo podřízen tajemníkovi obecního 
úřadu, popř. přímo starostovi obce, pokud 
funkce tajemníka není zřízena. Přímo sta-
rostovi obce bude podřízen také pověřenec, 
který je zaměstnancem obce zařazeným 
mimo obecní úřad. V rámci smlouvání vzta-
hu s pověřencem je nutné, aby pověřenec 
podepsal doložku, že u něj nedojde ke stře-
tu zájmů a že bude zachovávat mlčenlivost 
o všech osobních údajích, kterých se dozví 
v souvislosti s výkonem své funkce. Jeho 
plat je určen podle zákoníku práce, naříze-
ní vlády č. 564/2006 Sb. a nařízení vlády 
č. 222/2010 Sb. Funkcí pověřence může 
vykonávat i externě spolupracující osoba na 
základě nepojmenované soukromoprávní 
smlouvy. Odměna pověřence v takovém pří-
padě není stanovena právními předpisy.

Člen zastupitelstva nemůže být pověřencem 
obce z titulu své funkce člena zastupitelstva. 
Je však možné, aby funkce pověřence byla 
vykonávána zastupitelem na základě pracov-
něprávní nebo jiné smlouvy s obcí. V přípa-
dě krátkodobé nepřítomnosti pověřence 
není nutné činit jakákoliv opatření k nápra-
vě. V případě dlouhodobé nepřítomnosti je 
možné ustanovit náhradního pověřence za 
splnění všech kvalifikačních podmínek.

Ministerstvo vnitra bude nadále pracovat na 
metodických pokynech týkajících se Obec-
ného nařízení s Úřadem pro ochranu osob-
ních údajů. (Metodika je dostupná na http://
www.mvcr.cz/odk2/).

SMS ČR není ztotožněno s blížící se apli-
kační praxí, kdy povinnost zavedení pozi-
ce pověřence na ochranu osobních údajů, 
patrně dopadne na všechny obce I. typu 
bez rozdílu, a to i na ty, které s daty po-
vahy osobních údajů nakládají jen v zane-
dbatelném objemu. V následujících dnech 
na toto téma vystoupí předseda SMS ČR 
Stanislav Polčák na půdě Evropského 
parlamentu a v blízké době budeme tuto 
záležitost také řešit s vedením rezortu vni-
tra a Úřadu na ochranu osobních údajů. 
Cílem našeho úsilí je dosáhnout takového 
stavu, který by nepředstavoval v důsledku 
důslednější ochrany osobních údajů nad-
měrnou administrativní a finanční zátěž 
pro malé obce (I. typu).

Mgr. Alexandra Molitorisová, 
Mgr. Tomáš Chmela

Událost

 Ministerstvo vnitra úvodem metodiky zdů-
razňuje, že předmětem Obecného nařízení 
je ochrana soukromí jednotlivce v digitálním 
věku automatického zpracovávání osobních 
údajů. Nové technologie způsobují neustálý 
vývoj v právní ochraně, která je poskytová-
na osobním údajům. Úkolem pověřence 
jako osoby kvalifikované a odborně vzdě-
lané v oblasti ochrany osobních údajů je 
garantovat správné zpracovávání osobních 
údajů. Každý orgán veřejné moci jako 
zpracovatel či správce osobních údajů 
je povinen zaměstnat takovou osobu 
nebo smluvně zajistit poskytování jejích 
služeb. Každá obec a v podmínkách obcí 
též škola ve formě školské právnické osoby 
či příspěvkové organizace je takovým orgá-
nem veřejné moci, na který se povinnost mít 
pověřence vztahuje.

Funkce pověřence by měla být stálá a po-
věřenec musí být pro subjekt ochrany 
osobních údajů a Úřad pro ochranu osob-
ních údajů dosažitelný. Toho se dosáhne 
vhodným zveřejněním jeho kontaktních 
údajů. Pověřenec by neměl vykonávat 
tuto funkci na základě dohody o práci 
konané mimo pracovní poměr. Výběr 
pověřence je zcela v kompetenci obce. Ov-
šem, je nutné dbát na to, aby měl pověřenec 
adekvátní odborné a etické předpoklady pro 
výkon funkce, jakým je mimo jiné i splnění 
požadavku na nezávislost. Je vhodné, aby 
pověřenec znal vnitřní organizaci obce, vnitř-
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Událost

Představujeme vám regionální 
stálé konference. K čemu slouží?
Regionální stálé konference (RSK) jsou dobrovolnými uskupeními, která fungují ve 13 krajích 
ČR (kromě Prahy). Jedná se o seskupení územních partnerů z oblasti místního a regionálního 
rozvoje z veřejného sektoru a neziskové či podnikatelské sféry. Povinným členem za každý 
kraj je i zástupce SMS ČR.

PŘÍKLADY PROJEDNÁVANÝCH TÉMAT

Téma dotačního titulu MMR na rekon-
strukce místních komunikací
RSK Středočeského kraje projednala dne 
29. 6. 2016 podnět své PS Venkov ohled-
ně navýšení alokace dotačního titulu MMR 
na rekonstrukce místních komunikací 
a dále rozšíření okruhu možných žadatelů 
tj. i na obce nad 3 000 obyvatel. Podnět 
byl RSK schválen a předán na Národní 
stálou konferenci a MMR. Alokace na rok 
2017 byla navýšena o více než 25 milionů 
korun a jsou podpořeny projekty, které byly 
vedené jako náhradníci.

Téma realizace projektů metodou 
CLLD a jejich zaměření
RSK Jihomoravského kraje projednala 
dne 24. 3. 2017 problematiku schvalování 
strategií CLLD a témata zaměření možných 
realizovaných projektů přes místní akční 
skupiny. RSK vyzvala řídící orgány, aby zo-
hlednily specifika integrovaných nástrojů 
při nastavování podporovaných aktivit ve 
vztahu k CLLD, zejména řídící orgán IROP, 
aby umožnil rozšíření podporovaných akti-
vit v souladu s připomínkami Národní sítě 
MAS k programovému dokumentu IROP. 
Dále pak vyzvala řídící orgán PRV, aby do 
CLLD zahrnul i podporu aktivit z článku 20 

tj. základní služby a obnova vesnic dle na-
řízení 1305/2013 ideálně formou zjedno-
dušeného dokladování. Jednání v této věci 
nadále probíhá.

Téma zrušení výzev IROP pro oblast 
školství řešilo několik RSK
RSK se zabývala zrušením výzev a přijala 
usnesení, kde vyjadřuje znepokojení nad 
informací o zrušení plánovaných výzev na 
podporu infrastruktury škol z IROP v roce 
2017. Schválila rovněž podnět pro NSK, 
ve kterém žádá o alokaci adekvátních fi-
nančních prostředků na uspokojení potřeb 
v oblasti infrastruktury škol zmapovaných 
ve schváleném KAP a dalších strategických 
dokumentech.

Hlavním posláním regionální stálé konfe-
rence je být komunikační, koordinační 
a plánovací platformou, která definuje 
potřeby svého kraje ve vztahu k finanč-
ním zdrojům ESI fondů či prostředkům 
z národních dotačních zdrojů. RSK nemá 
právní subjektivitu a funguje na základě 
statutu a jednacího řádu. Chod RSK je 
zabezpečen prostřednictvím jejich se-
kretariátů. RSK může zřizovat pracov-
ní skupiny k jednotlivým rozvojovým 
tématům. Např. pracovní skupiny pro 
oblast cestovního ruchu či rozvoje 
venkova. Každá má své zástupce v Ná-
rodní stálé konferenci.

Důležitou činností je projednávání a vydá-
vání doporučení k územnímu a věcné-
mu zaměření výzev z ESI fondů. Klade 
se důraz zejména na projekty, které na-
plňují tzv. územní dimenzi (snaha o kon-
centraci prostředků na nejproblémovější 
oblasti rozvoje daného území s cílem vy-
rovnání meziregionálních rozdílů). Územ-
ní dimenze může být realizována jednak 
individuálními projekty či projekty pod-
pořenými z integrovaných nástrojů tj. ITI, 
IPRÚ a CLLD. Jednotlivé aktivity a pro-
jekty na regionálních úrovních jsou prová-
zány pomocí regionálních akčních plánů 
s programovými dokumenty ESI fondů.

Události

I malé obce si zaslouží dobře 
vybavený hasičský sbor
Tak by se dalo shrnout v kostce jednání 
předsedy SMS ČR Stanislava Polčáka 
s generálním ředitelem HZS ČR Janem 
Rybou, k němuž došlo v pondělí 4. září. 
Sdružení vítá posilování dotačních pro-
středků na nákup techniky či obnovu 
hasičských zbrojnic, nicméně zejména 
malé obce by měly mít v dotačním řízení 
takové podmínky, aby nákup techniky byl 
ještě stále únosnou položkou rozpočtu.

Změn v kontrolách veřej-
ných financí a auditu  
se zatím obávat nemusíte

Minimálně pro rok 2018 nedojde k žád-
ným změnám v oblasti kontroly veřejných 
financí a auditu. A to snad i díky úsilí 
SMS ČR, které mělo přispět k odmítnutí 
přijetí návrhu zákona o řízení a kontrole 
veřejných financí, jenž měl nahradit tzv. 
třistadvacítku, tj. zákon o finanční kont-
role. V úterý 5. září potvrdili poslanci na 
začátku své poslední schůze před parla-
mentními volbami návrhu zákona senátní 
veto. SMS ČR pokládalo návrh zákona 
za problematický, a proto před úterním 
hlasováním oslovilo poslance, aby se 
přiklonili spíše k odmítnutí. Ve schvalo-
vané podobě by totiž zákon přinesl spíš 
jen problémy, než pozitiva. Nyní je třeba 
počkat, co (staro)nového připraví vláda 
vzešlá z nadcházejících voleb.

Očkování? Zodpovědnost 
by měli nést rodiče ne obce
Hned dvě důležitá jednání se uskutečnila 
v poslední srpnový den, jichž se účastnil 
zástupce SMS ČR Oldřich Vávra. Dopole-
dne naslouchal při přípravě výzev v oblasti 
školství - implementace MAP I a realizace 
navazujícího MAP II. Odpoledne se na Mi-
nisterstvu zdravotnictví odehrála diskuse 
nad zněním vyhlášky č. 537/2006 Sb., 
o očkování proti infekčním nemocem, podle 
níž by měl nést zodpovědnost za očkování 
dětí provozovatel zařízení, které dítě přijme. 
SMS ČR odmítá, aby to byly právě obce 
a má za to, že zodpovědnost by měla zůstat 
na rodičích.

Nové číslo časopisu Senát, který informuje 
o aktivitách Senátu i senátorů je k dispozici 
na webových stránkách v elektronické po-
době. Najdete ho ke stažení zde:   
www.senat.cz/xqw/webdav/pssenat/
original/85348/71562
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Daňový balíček přináší obcím 
změny. Víte jaké?
Od 1. 7. 2017 je účinný zákon č. 170/2017 Sb., kterým se mění některé 
zákony v oblasti daní (tzv. daňový balíček). Přináší mnoho změn do zákona 
o dani z přidané hodnoty nebo zákona o daních z příjmů.

Mediálně nejznámější je zvýšení daňového 
zvýhodnění na druhé a další dítě. Ale ba-
líček mění i některá ustanovení či zákony 
úzce se vztahující k činnosti obcí.
Daňový balíček byl vyhlášen ve Sbírce záko-
nů 16. 6. 2017, ačkoliv schválen byl s účin-
ností už od 1. 4. 2017. Proto se v praxi uplat-
ní výklad, podle kterého je zákon účinný od 
15. dne po vyhlášení ve Sbírce zákonů, 
a to od 1. 7. 2017. Novely však obsahují 
přechodná ustanovení, které pro daňové 
povinnosti u daní z příjmů za zdaňovací ob-
dobí přede dnem nabytí účinnosti zákona, 
jakož i u práv a povinností s nimi související 
umožňuje použití zákona o dani z příjmu 
(ZDP) ve znění účinném přede dnem na-
bytí účinnosti novely zákona. Většina změn 
se tak v této oblasti uplatní až od roku 2018. 
V případě zákona o DPH se změny uplatní 
od července 2017.

Pro obce jsou ze ZDP a ze zákona o DPH 
nejvýznamnější následující změny:

Daňové odpisování svěřeného majetku 
u příspěvkových organizací zřízených 
obcí a majetku vloženého do DSO (§28 
odst. 1 písm. d) a e); a § 30 odst. 10 ZDP
Podle novely zákona může příspěvková or-
ganizace ÚSC nebo DSO uplatňovat daňové 
odpisy z hmotného majetku předaného zři-

zovatelem k hospodaření zřizovací listinou. 
Obdobně může uplatňovat daňové odpisy 
i DSO u hmotného majetku vloženého obcí. 
Ale u předmětného majetku musí pokračovat 
v odpisování započatém zřizovatelem nebo 
členskou obcí. Toto nové znění se použije již 
pro zdaňovací období započaté v roce 2017.  

Odpisování nehmotného majetku § 32a 
odst. 4 ZDP
Pro příslušné kategorie nehmotného majetku 
byla pevně stanovená doba odpisování změ-
něna na dobu minimální. Nové znění zákona 
se použije až na majetek, u kterého bylo od-
pisování zahájeno po účinnosti novely ZDP.

Úprava do zdanění veřejně prospěš-
ných poplatníků
Dochází k osvobození bezúplatných příjmů 
veřejnoprávních korporací bez omezení je-
jich účelového určení. Nově musí být také 
prostředky získané daňovou úsporou profi-
nancovány nejpozději následující zdaňova-
cí období na krytí nákladů z nepodnikatel-
ských činností.

Rozšíření možnosti použití daně vybíra-
né srážkou podle zvláštní sazby daně, 
§ 6 odst. 4 ZDP
Došlo k rozšíření možnosti použití daně vy-
bírané srážkou podle zvláštní sazby daně 

v případech, kdy poplatník nepodepíše 
u plátce daně „Prohlášení k dani“. Kromě 
dohody o provedení práce, jejichž úhrn-
ná výše u téhož plátce daně nepřesáhne 
za kalendářní měsíc částku 10 000 Kč, 
nově se toto ustanovení použije u příjmů 
z dohody o provedení práce nepřesahující 
u téhož plátce daně za kalendářní měsíc 
částku 2500 Kč.

Plnění osvobozená od daně bez nároku 
na odpočet daně, § 57 zákona o DPH
Od daně bez nároku na odpočet daně je osvo-
bozeno poskytování služby péče o dítě v dět-
ské skupině nebo poskytování péče o děti do 
4 let v denním režimu, pokud jsou tyto služby 
poskytovány obcí, organizační složkou obce 
nebo dobrovolným svazkem obcí.
Podrobnější informace z této oblasti obsa-
huje informace Finanční správy: 
http://www.financnisprava.cz/ assets/cs/
prilohy/d-placeni-dani/Informace_k_dano-
vemu_balicku.pdf

Změna zákona o místních poplatcích:
Daňový balíček novelizoval i zákon o míst-
ních poplatcích. Většina změn má jen tech-
nický charakter, ale zásadnější změny se 
týkají poplatku za zhodnocení stavebního 
pozemku možností jeho připojení na stav-
bu vodovodu nebo kanalizace a poplatku 
za povolení k vjezdu s motorovým vozidlem 
do vybraných míst a částí měst.

O novele poplatku za zhodnocení 
stavebního pozemku SMS ČR již in-
formovalo: https://www.smscr.cz/cz/
62-aktuality/1364-zmena-pravni-upravy-
mistniho-poplatku-za-zhodnoceni-stavebni
U poplatku za povolení k vjezdu s motoro-
vým vozidlem došlo k rozšíření osob, které 
poplatek neplatí. Jde mimo jiné o osoby, 
které ve vybraném místě užívají nemovitost 
k podnikání (nahrazuje pojem hospodářská 
činnost) nebo veřejně prospěšné činnosti 
(nově). A dále se zvyšuje maximální horní 
hranice poplatku až na 200 Kč za každý 
započatý den. Uplatní se již od 1. 7. 2017.
Nakonec zákon nově umožňuje obci sta-
novit obecně závaznou vyhláškou další 
způsob placení a jemu odpovídající den 
platby poplatku, než je způsob placení 
a den platby podle daňového řádu (§14). 
Pro poplatkové povinnosti vzniklé do kon-
ce roku 2017 a za poplatkové období roku 
2017 se však ještě uplatní znění zákona 
účinné před dnem nabytí účinnosti daňo-
vého balíčku. 

Právo
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Kvůli zneužívání zákona 
o veřejném přístupu k informacím 
vydalo SMS ČR dotazník
Obce registrují množící se žádosti o poskytnutí informací mnohdy zcela 
komerčního charakteru. Žadatelé se přitom opírají o zákon č. 106/1999 Sb., 
o svobodném přístupu k informacím.

Sdružení místních samospráv ČR situaci 
sleduje a obcím rozeslalo dotazník, jenž 
má pomoci při souhrnném řešení problé-
mu. Předseda sdružení Stanislav Polčák 
informuje o dalších krocích a postupech:

Sdružení místních samospráv ČR regis-
truje situaci, kdy v uplynulých týdnech 
a měsících u velkého množství obcí do-
chází k uplatnění žádostí o poskytnutí 
informací pocházejících od subjektů, 
jak právnických tak fyzických osob, 
které se opírají o zákon č. 106/1999 
Sb., o svobodném přístupu k informa-
cím. Mnohé z těchto žádostí jsou patrně 
jen dalším příkladem zneužívání práva ze 
strany oprávněných subjektů, které vyka-
zují známky účelového a úmyslného 
zahlcení povinného subjektu, či snahy 
o obcházení placení úhrad za poskytnutí 
informací. 

Sdružení v nedávné době požádalo o pro-
jednání situace na půdě ministerstva 
vnitra. Bohužel bylo konstatováno, že 
opakované žádosti o totožné informace, 
či velký počet požadovaných informací 
samy o sobě nemohou být důvodem pro 
odmítnutí poskytnutí informací. Úmysl 
popřít smysl práva na informace lze ale 
spatřit v opakovaném nezaplacení úhrady 
za poskytnutí informací, byť by se jednalo 
o zanedbatelnou částku. Zneužití práva 
představují i situace, kdy žadatel poža-
duje informace, které jsou již zveřejněny 
nebo je prokazatelně má. Zneužití práva 
tak v určitých (výjimečných) případech 
představuje faktický důvod pro odmítnutí 
žádosti; to ale musí proběhnout v soula-
du s řádnými procesními kroky, ne pouze 
bezformálním způsobem. 

Judikatura a dozorové orgány v této souvis-
losti zdůrazňují, že velké množství požado-
vaných informací není možné paušálně ře-
šit odmítnutím poskytnutí žádosti, ale skrze 
náhradu nákladů, a to účelně a skutečně 
vynaložených. V rozporu se zákonem není 
ani požadavek na uhrazení zálohy, popř. 
žádat úhradu nákladů předem, pokud se 
jedná o kvalifikovaný odhad nákladů, kte-
ré budou reálně na vyhledání informace 
použity. Kvalifikovaný odhad je kupříkladu 
možné odvodit od nákladů vynaložených 
na vyhledání vzorku požadovaných infor-
mací. Pokud by ale ze strany žadatele do-

cházelo k opakovanému obcházení zapla-
cení úhrad, třeba i štěpením žádosti, popř. 
neprovedením úhrady a zasláním nového 
požadavku na poskytnutí informací s tím, 
že informace již existují, vzniká reálné po-
dezření, že dochází k zneužití práva. 

Zároveň, pokud povinný subjekt s požado-
vanými informacemi reálně nedisponuje (tj. 
informace se nevztahuje k jeho působnos-
ti, srov. § 2 odst. 1 zákona o svobodném 

přístupu k informacím) a nelze je rozumně 
vyhledat, není povinen takové informace 
poskytnout. Odmítnutí poskytnout informa-
ce musí být v rozhodnutí povinného subjek-
tu řádně odůvodněno. 

V rámci legislativních prací (2016) bylo uva-
žováno o novém znění ustanovení § 11a zá-
kona o svobodném přístupu k informacím, 
vymezující důvod pro odmítnutí žádosti pro 
zneužití práva. V současné době jsou sice 
legislativní práce pozastaveny, ale SMS 
ČR bude nadále usilovat o posílení 
postavení obcí, co se důvodů pro od-
mítnutí excesivně zatěžujících žádostí 
týká. Budeme se snažit o prosazení změny 
zákona v tomto ohledu, a to i s výhledem 

nástupu nové vlády a přípravou plánů legis-
lativních prací na další roky. 

Věříme, že i tímto způsobem přineseme 
užitek. Zároveň připomínám, že pro dílčí 
a jiné dotazy lze využít naši právní poradnu 
- kontakt: poradna@smscr.cz. 

Závěrem bych se chtěl vyjádřit k případům 
obcí, které nyní reálně odmítnou (či již 
v nedávné době odmítly) vyhovět žádos-
tem, které zjevně přesahují záměr původ-
ního zákona o svobodném přístupu k in-
formacím. Jak jsme již nastínili, současná 
výkladová praxe nabádá spíše k velkory-
sému a plošnému poskytování informací. 
Nicméně jsme si vědomi skutečnosti, že 
uvedenou situaci, nepočítáme-li velmi 
náročné legislativní úpravy, může upravit 
pouze judikatura soudů. Je totiž plným 
právem obce za určitých okolností 
poskytnutí informací odmítnout. Naše 
sdružení považuje takový postup za zcela 
legitimní zejména, pokud se jedná o od-
mítnutí v případech, které jasně popírají 
smysl výkonu práva na informace. Ostat-
ně ani pozice českých soudů není v této 
otázce zcela ustálená. Z některých judiká-
tů vyplývá, že soudy neposkytují ochranu 
v případech, v nichž je žádost evidentně 
cílena k uspokojovaní  (např. KS v Praze 
45 A 4/2012-76). Pokud se tedy obec 
rozhodne informace neposkytnout, je 
naše sdružení připraveno takové obci 
plně asistovat v případném navazují-
cím soudním řízení a poskytnout od-
povídající právní zajištění advokátem 
s cílem zdůraznit a upozornit na to, 
že popřením práva na informace je 
i zneužití tohoto práva pro případnou 
komercializaci výsledků „průzkumu“ 
mezi povinnými subjekty a získání trž-
ní výhody. 

I proto budeme velmi rádi, pokud nám 
o těchto případech podáte informaci. Našim 
členským obcím, které neposkytnou dle ci-
tovaného zákona informaci vyžadovanou ke 
zjevně komerčním účelům a zároveň plošně 
na větším území, jsme připraveni poskytnout 
veškerou související právní pomoc.
 

Stanislav Polčák
předseda SMS ČR

Právo

Úmysl popřít smysl práva 
na informace lze ale spatřit 
v opakovaném nezaplacení 
úhrady za poskytnutí 
informací, byť by se jednalo 
o zanedbatelnou částku. 
Zneužití práva představují 
i situace, kdy žadatel 
požaduje informace, které 
jsou již zveřejněny nebo je 
prokazatelně má. Zneužití 
práva tak v určitých 
(výjimečných) případech 
představuje faktický důvod 
pro odmítnutí žádosti; 
to ale musí proběhnout 
v souladu s řádnými 
procesními kroky...
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„Škola člena zastupitelstva obce“ 
startuje. Máte-li zájem, přihlaste se
SMS ČR na podzim pilotně ověří nový vzdělávací program 
pro zástupce obcí ve čtyřech krajích.
Sdružení místních samospráv ČR na pod-
zim pilotně ověří ve čtyřech krajích část 
nového vzdělávacího programu Škola čle-
na zastupitelstva obce. Je zdarma určený 
pro starosty, místostarosty a volené zastu-
pitele z celé České republiky a vychází 
z projektu Podpora volených zástupců  
I. typu. 

Pilotní program se skládá ze dvou cyklů. 
Ze základního a navazujícího. Vzdělávací 
cykly zahrnují 24 hodin prezenčního vzdě-
lávání a 20 hodin e-learningu. Oba cykly 
vzdělávacího programu sestávají z šesti 
modulů, které obsahují 13 dílčích témat 
(Zákon o obcích a související předpisy, 
Veřejné finance, dotace, majetek obce, 
pohřebnictví, Evidence obyvatel, ochrana 
osobních údajů, Stavební zákon, Občan-
ský zákoník, Zákoník práce, Správní řád, 
Kontrolní řád, Školství, Životní prostředí, 
Sociální oblast, Oblast dopravy, Krizové 
řízení).

1. cyklus - základní vzdělávací program je 
připravován ve spolupráci se zkušenými 
starosty obcí I. typu. Účastníci získají vět-
ší jistotu a nadhled díky zvoleným téma-
tům kurzu. Základní vzdělávací program 

obsahuje to nejužitečnější z vědomostí 
a dovedností v oblastech, které potřebují 
starostové a zastupitelé obcí I. typu k vý-
konu své práce. 

Pilotní základní vzdělávací program bude 
ověřen ve čtyřech krajích formou dvou 
dvoudenních kurzů.

Účastníci pilotního kurzu se musí zúčast-
nit minimálně 85 % prezenční výuky a 100 
% části e-learningu.

Přijďte se tedy setkat s kolegy z Vašeho 
regionu. Řekněte nám, co se Vám daří 
a co ne. Přijďte se poradit s našimi zkuše-
nými lektory. Budeme se snažit usnadnit 
Vaši práci předáním potřebných informací 
a představením příkladů dobré praxe. 

Mgr. Michala Krejčí, 
koordinátorka projektu

Projekt „Podpora vzdělávání volených zá-
stupců obcí 1. typu“ 
reg. č. CZ.03.4.74/0.0/0.0/16_033/0
002997 je financován z EU.

V případě zájmu o účast je možné 
obrátit se na kontaktní regionální 
koordinátory uvedené vedle míst 
a termínů konání. 

Pardubický kraj: 1
5. - 16. 11. a 30. 10. - 1. 12., 
Jozef Petrenec, 606660233, 
starosta@dritec.cz

Kraj Vysočina: 
9. - 10. 11. a 23. - 24. 11., 
Dagmar Vaňková, 777140466, 
starosta@jerisno.cz

Zlínský kraj: 
26. - 27. 10. a 9. - 10. 11., 
Edita Nezvalová, 604345806, 
info@smscr.cz

Jihomoravský kraj: 
2. – 3. 11. a 15. – 16. 11., 
Martina Bílová, 602456734, starosta@
tvarozna-lhota.cz

Události

Spolupráci s Plzeňským  
krajem si chválíme

Hejtman Plzeňského kraje Josef Bernard 
se ve čtvrtek 24. srpna setkal se zástupci 
krajského sdružení SMS ČR. Ti ho upo-
zornili na řadu témat spojených s ven-
kovem. A výsledek schůzky? Rýsuje se 
inovativní řešení v oblasti obchodní ob-
služnosti, zajištění dostupnosti potravin 
i větší propojení mezi obcemi a krajem. 
„Z jednání máme velmi dobrý pocit,“ 
vzkázali zástupci sdružení.

Znáte už ekologické 
projekty, které se utkají  
v klání Energy Globe?

Seznamte se s desítkou nominovaných, 
které v 9. ročníku soutěže čekají na váš 
hlas. Získat můžete jednu z cen včetně 
vozidla ŠKODA Citigo G-TEC. Seznam 
nominovaných naleznete zde: 
www.energyglobe.cz/hlasovani

Novela zákona o střetu 
zájmů a obce
Dnem 1. září nabývá účinnosti zákon 
č. 14/2017 Sb., kterým se mění zákon 
č. 159/2006 Sb., o střetu zájmů. Dovo-
lujeme si Vás v tomto krátkém pojednání 
informovat o tom, jaké nové povinnosti 
pro obce z této novely vyplývají. Informa-
ce naleznete zde: 
www.mvcr.cz/ODK%3chttp:/www.mvcr.
cz/ODK

Informace o metodickém 
doporučení
Tvorba obecně závazných vyhlášek (sta-
novení školských obvodů spádových 
mateřských a základních škol). Dovolu-
jeme si vás tímto informovat o zveřejně-
ní Metodického materiálu č. 6 - „Tvorba 
obecně závazných vyhlášek (stanovení 
školských obvodů spádových mateř-
ských a základních škol)“ na interneto-
vých stránkách ODK www.mvcr.cz/ODK, 
v sekci „Aktuálně“.

Žáci mateřinek a základních 
škol mohou malovat své 
učitele a vyhrát za to ceny

Až do 8. listopadu mají děti možnost zasílat 
nakreslené obrázky do soutěže Namaluj 
svoji učitelku nebo učitele a Jak pomohly pe-
níze z EU naší škole. Výtvarné klání vyhlásilo 
Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy 
jako Řídicí orgán Operačního programu Vý-
zkum, vývoj  a vzdělávání. Obrázky a napsa-
né příběhy mohou děti zasílat na emailovou 
adresu soutezopvvv@msmt.cz nebo poštou 
na adresu Oddělení publicity, Petr Janou-
šek, Harfa Office Park, Českomoravská 
2420/15, 190 00 Praha 9. Více informací 
naleznete na tomto odkaze: www.msmt.cz/
strukturalni-fondy-1/tiskova-zprava-zaci-ma-
terskych-a-zakladnich-skol-mohou
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SMS ČR na agrosalonu 
Země živitelka

Základní obslužnost venkova se zamě-
řením na udržení maloobchodů, také 
krajské programy obnovy venkova 
byly stěžejními tématy semináře a jed-
nání zástupců předsednictev SMS 
ČR Jihočeského a Plzeňského kraje. 
K jednání došlo v pátek 25. 8 na ag-
rosalonu Země živitelka v Českých Bu-
dějovicích.

Na pořadu jednání byla zejména otáz-
ka udržení maloobchodu na venkově. 
Pozice SMS ČR je dlouhodobě stálá. 
Podporujeme inovativní řešení, jak na-
vrátit smysl venkovským obchodům – 
podpora regionálních potravin. Nebrá-
níme se dotacím, které tyto obchody 
podaří udržet, nicméně dlouhodobě 
musíme najít mechanismus, jak malo-
obchod udržet dlouhodobě. Jednou 
z navržených cest je regulace či zdaně-
ní zisků velkých řetězců. 

SMS ČR se tradičně prezentuje na agro-
salonu Země živitelka v Českých Budě-
jovicích. V pátek 25. 8. bylo partnerem 
odborného semináře Inovativní přístupy 
a právní novinky v roce 2018 pro země-
dělskou veřejnost a obce, jehož hlavním 
pořadatelem byla správní sekce Mini-
sterstva zemědělství. Na svém stánku 
sdružení představilo mimo jiné i stojan 
na výdej reflexních samolepek, které 
se mají do konce roku objevit ve všech 
členských obcích. 

SMS ČR ocení počin roku  
v oblasti samospráv
Jitka Boučková, Martin Půta nebo Miloš Vystrčil? Která z těchto osobností, jež vý-
znamně přispěly k rozvoji samospráv, získá největší počet hlasů od členů SMS ČR? 
Nominace zveřejnilo sdružení v polovině srpna. Kdo z nich obdrží ocenění za počin 
roku, o tom rozhodne hlasování, jehož výsledky se dozvíme 20. září na republikovém 
shromáždění v Praze. Pro připomenutí, Jitka Boučková je nominovaná za přípravu 
a otevření památníku parašutisty Jana Kubiše v obci Dolní Vilémovice, Martin Půta 
za zákonodárnou iniciativu Libereckého kraje novely zákona o RUD a Miloš Vystrčil 
za iniciování přezkumu zákona o pravidlech rozpočtové odpovědnosti před Ústavním 
soudem. O vítězi mohou členové sdružení hlasovat zde: www.smscr.cz/cz/souteze/
pocin-roku-v-oblasti-samosprav

Konference PROPAMÁTKY se 
tentokrát zaměří na radnice

Stará radnice v Havlíčkově Brodě bude 
ve dnech 9. – 10. listopadu dějištěm  
10. ročníku konference PROPAMÁTKY, 
jež se letos zaměří na téma obnovy a vy-
užívání radnic. Setkání je v roce 2017 
určeno všem zájemcům o dějiny, sou-
časnost, ale také budoucnost radnič-
ních budov a nabídne příležitost k vý-
měně názorů a zkušeností při jejich 
obnově a využívání. Uskuteční se pod 
záštitou Ministerstva kultury. 

Kvalita a dostupnost 
poštovních služeb

Sdružení místních samospráv se v úterý 
22. 8. účastnilo jednání o budoucím nasta-
vení parametrů kvality a dostupnosti poš-
tovních služeb. V současnosti platná vy-
hláška 464/2012 Sb. garantuje existenci 
pošty v každé obci, kde již nyní pošta fun-
guje. Jsme rozhodnuti hájit současný stav!

SMS ČR pořádá online 
semináře v oblasti metodi-
cko-právního poradenství

Seminář o trestněprávní zodpovědnosti 
zastupitelů nabídl SMS ČR zástupcům 
obcí I. typu. Uskutečnil se 11. srpna pro-
střednictvím internetového připojení na 
skype. Téma prezentoval JUDr. Jakub 
Blažek. Online semináře v oblasti meto-
dicko-právního poradenství jsou novou 
aktivitou SMS ČR pro zástupce obcí. 
Prezentaci i zvukový záznam z webinářů 
i pozvánky na další naleznete zde 
www.rokvobci.cz/zpravy -redaktoru/
detail/869-%22metodicko-%E2%80%-
93-pravni-poradenstvi---webinare%22/

Podpora malého a středního 
podnikání

Podpora malého a středního podnikání 
byla ve středu 16. 8. předmětem první 
schůzky předsedy sdružení s generálním 
ředitelem Agentury pro podporu podnikání 
CZECHINVEST Karlem Kučerou. Jelikož 
začínáme s mapováním infrastruktury ven-
kova, nechceme vynechat ani brownfieldy 
a plochy určené k podnikání. Také venkov 
si zaslouží rozvoj lokální ekonomiky.

Co nového po roce 2020 
se dozvíte na konferenci 
v Hradci Králové

Je čas začít se připravovat aktivně na 
další roky. Co zajímavého se pro obce 
v následujících letech chystá a jaké jsou 
perspektivy regionálního rozvoje v ČR se 
dozvíte na tradiční celokrajské konferenci 
z cyklu Příležitosti pro region, tentokrát 
s podtitulem Co nového po roce 2020? 
Za SMS ČR zde bude výsledky i názory 
sdružení prezentovat Jana Kuthanová.
Dozvíte se také o nových národních a kraj-
ských dotačních titulech pro obce, zazní 
novinky z vyjednávání pozice ČR v novém 
období EU 21+, bude se diskutovat nad 
potřebami venkova a MAS či prioritách re-
gionální politiky Královéhradeckého kraje. 
Bezplatná konference se uskuteční  
11. října v hotelu Tereziánský dvůr 
v Hradci Králové. Začíná v 9.30 a potr-
vá do 14 hodin. Bližší informace včetně 
možné registrace naleznete zde www.
cirihk.cz/konference-2017.html. Konfe-
renci připravují Regionální stálá konfe-
rence, Královéhradecký kraj a Centrum 
investic, rozvoje a inovací.

Kontakty na SMS ÈR: Adresa sídla SMS ÈR je Zlín - Prštné, Nábøeží 599, 760 01, telefony: 577 688 103, 604 345 806, internet: www.smscr.cz, email: 
info@smscr.cz, Informaèní zpravodaj SMS ÈR vydává Sdružení místních samospráv ÈR se sídlem Zlín 760 01, Nábøeží 599, IÈ: 75130165, www.smscr.cz, info@
smscr.cz, místo vydání Zlín, dat. vydání 15. 9. 2017, 4/2017, ev.è. MK ÈR E 20029. Výkonný redaktor:  Marie Šuláková;  Grafické zpracování: Ing. Petr 
Machù|+420 776 160 680; Informaèní zpravodaj SMS ÈR je výstupem projektu Spoleènì pro udržitelný rozvoj venkova v roce 2017. Dotace na tento 
projekt byla poskytnuta ze státního rozpoètu z programu Ministerstva pro místní rozvoj. Použité fotografie: Archiv SMS ÈR, archivy obcí, Marie Šuláková.




